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«بسمه تعالی»

نسل دوم یک عالی، معظم تر از نسل اول

در این مقاله یکی از آرمان ھای محقق و فیلسوف متأله حضرت استاد موسوی را در قالب یکی از بیانات معظم له
مطرح می کنیم که این گونه فرمودند: «می خواھم نسل عالی تری را (از نظر علمی) ایجاد کنم!»  

چون طبق قانون فلسفی، عالی که می خواھد کاری انجام دھد، باید مولودش زیباتر از خودش باشد تا عالم زیبا
شود و الا ایجاد دور و تسلسل می گردد و آن ھم باطل است. آری، معظم له مکتب فلسفی خود را بر این بنیان

نھادند که باید نسل ھای بعدی از نظر علمی قوی تر و ظریف تر باشند.

 
حضرت استاد در رساله ی اراده صفحه 408 مطلبی را از بیان حضرت صدرا بیان می کنند، می فرمایند: جھان باید
بداند که «أن العالی لایرید السافل» ھدف از عالی، عالی مقام، عالی بیان، عالی تفکر، عالی اثر... این عالی
کاری که انجام می دھد ھدفش آن نیست که مادون و ناقص تر از خود را تولید کند. ھدفش آن است که از خود
بھتر ایجاد نماید. چون اگر مثل خود را ایجاد نماید که خودش ھست، باید بھتر از خود را به وجود آورد. چنانی که
ھیزم را برای خاکستر شدن نمی سوزانند، ھیزم می سوزد تا از آن شعله ایجاد شود نه خاکستر. اگر برای
خاکستر شدن بسوزد که پست تر از ھیزم را ارائه می دھد. این مطلب برای فاعل عالی است، اما موجودات عالم
که روال معمولی دارند و تولید مثل می کنند یا تولید اثر می کنند، نسل بعدی ضعیف تر از نسل قبلی اند. این ھا در
تولیدھای عالمند. یعنی تمام مولدین عالم، نسل دوم آن ھا از نسل اول یا اثر دوم از اثر اول آن  ھا ناقص تر است.
اما یک استثنا دارد، آن ھم عالی است. عالی که می خواھد چیزی را تولید کند نسل دوم او از نسل اول قوی تر و
عالی تر باید باشد. من ھم ھمین نظر را دارم. چون نظام دارد عوض می شود. نظام آفرینش دارد به کمال نزدیک
می شود و ما که دم از کمال می زنیم اگر عملمان پست باشد و نسل بعدی ما قوی تر به بار نیاید، فعلی است

باطل.

 
خطاب معظم له به صحابه ی درسی: اجازه بدھید مطلب را بر خودمان پیاده کنیم. ما که فلسفه تدریس
می کنیم، من که ادعا ندارم خوبم اما اگر ادعا داشته باشم خوبم، پس شما باید از من بھتر باشید و اگر نباشید،
من در حق شما جفا کردم. چرا که درست نیست عالی بیاید ناقص را تولید کند. اصلاً اگر می خواست ناقص را در

حال نقص بگذارد، چرا تذکر علمی به ناقص بدھد؟ چرا وقت ناقص را بگیرد؟

 
معظم له با اشاره به شیوه ی تدریس یکی از اساتیدشان به نام شیخ محمد حسن مدرس(اعلی ا... مقامه)
می فرمایند: ایشان از شاگردان امتحان نمی گرفتند و امتحانشان در وسط تدریسشان بود. یعنی بدان گونه که
درس می دادند یک مرتبه سر را بلند می کردند و می فرمودند: «آقای فلانی این مطلب چیست؟» اگر شاگرد خوب
جواب می داد، دو تومانی به او می دادند. آن که متوسط پاسخ می داد، یک تومانی به او می دادند اما آن که بد
جواب می داد، عصبانی می شدند و تا سه روز به او نگاه نمی کردند. این از شیوه ی ایشان بوده. بعد از سه روز که
به شاگرد مزبور نگاه می کردند، می فرمودند می دانی چرا به تو نگاه نکردم؟ خواستم تو انسان شوی یعنی اثر

عالی از تو بروز کند و این در واقع ھمان خواسته ی یک استاد ناب است برای عالی به ثمر رسیدن شاگردان.



 
و باید سیر کمالیه به گونه ای باشد که ثمرة عالی از خود عالی بھتر شود.  

این جاست که حضرت استاد خطاب به صحابه می فرمایند: دوستانه از شما می خواھم شأن فلسفه را حفظ
نمایید. حالات عصر جاھلیت را از خود دور کنید. شمایی که 5، 6 سال متلمذ بودید، من که چیزی نیستم اما این
ھمه از اسفار گفتیم، این ھمه از تفسیر ملامحسن گفتیم، این ھمه از نظرھای بزرگان گفتیم، اگر شیوه و رفتار
شما مثل ھمان سال اول باشد مثلاً اگر بچه تان اذیت می کرد فریاد می زدید، اگر ھمسایه تان یا کسی به شما
ضربه وارد می کرد، جامه پاره می کردید، اگر حالا ھم بخواھید ھمان باشید،  پس اثر این فعل ما چیست؟ ... واقعاً
ما می خواھیم شما از خودمان بھتر باشید، عالی بشوید، اصلاً گوھر شوید. یک گوھر، یک لمعه ی نور، یک

لمعه ی حقیقت، نه یک چیزی که من که ام،  او کیست بعد به فریاد افتد...  
این تذکرات تنھا برای این است که چون ما عشق به آرایش شاگردان داریم، می خواھیم ھمه چیزشان زیبا گردد.

می خواھیم شما را به گونه ای به بار آوریم که با نظر امام زمان ھر کدام یک گوھر عالی باشید.  
آری، کار عالی این است که عالی تر ایجاد کند.  

و این مھم، یکی از آرمان ھای مکتب فلسفی معظم له در طول سیر درسی شان بوده است.

منبع: از سلسله مباحث تحقیقی فیلسوف متاله استاد سید علی موسوی 


